



Referat fra rådets 11. møde

Onsdag den 3. marts 2020 kl. 16:30 – 19:30

BEMÆRK: Mødet afholdes på Skype

Tilstede:

Ole Hjorth Caspersen
Thomas Køster
Klavs Nielsen
Sally Schlichting
Dorte Rørbeck-Mathiassen
Andreas Kelager
Jette Baagøe
Poul Erik Kandrup
Erik Helmer Pedersen
Erik Mandrup
Ole Lass Jensen
Michael Houmark
Ruth Pedersen

Luise Gomard
Thomas Færgeman
Per Frost Henriksen
Rigmor Westh Baagøe
Emil Blicher Bjerregård
Marianne Lund Ujvári (observatør)
Mette Askov Knudsen (referent)

Afbud:

Frank Allan Rasmussen
Louise Roum
Katrine Hofman Bang

1. Godkendelse af dagsorden

Dagsordenen blev godkendt.

2. Formandens orientering – siden sidst

- Bestyrelsen har nedsat partnerudvalget. Formand er Jette Haugaard fra bestyrelsen. Fire medlemmer fra rådet: Erik Helmer, Sally Schlichting, Per Frost Henriksen og Thomas Færgeman.
- Andreas Kelager og Ole Hjorth Caspersen har deltaget i møde i den lokale projektgruppe for Nationalpark Gribskov. Formandsskabet ønsker, at rådets holdninger fremover fremlægges skriftligt, og at enkeltholdninger blandt deltagere skal tydeligt fremlægges som personlige indlæg.
- Formidlingsindgange til nationalparken. Der er en proces i gang med udpegning af fem indgange til nationalparken. Thomas Færgeman orienterer om status i sagen om Skovskolen som Hillerød kommunes forslag til indgang til Nationalparken. Skovskolen er i god dialog med borgmester Kirsten Jensen og med Jens Bjerregaard fra Naturstyrelsen som arealforvalter.
- VisitNordsjælland har udsendt rapport i forbindelse med turismeprojektet. Denne rapport er udarbejdet af BARK. Ruth Pedersen har som repræsentant for Dansk Vandrelaug fremsendt kommentarer til den del af rapporten, som omhandler vandreruter. Disse blev læst op på mødet.

3. Naturnationalpark Gribskov

Naturstyrelsen har til den lokale projektgruppe til Naturnationalpark Gribskov sendt et udkast til "Projektbeskrivelse og overordnede retningslinjer for forvaltning af Naturnationalpark Gribskov". Udkastet er udarbejdet på baggrund af bl.a. indledende drøftelserne i den videnskabelige arbejdsgruppe, i interessentarbejdsgruppen og med den lokale projektgruppe.

Af udkastet fremgår at det foreslås at elge, kronstyr og kreaturer udsættes i området, og som sammen med allerede tilstedeværende hjortearter (dådyr, sika og rådyr) skal være med til at skabe en større grad af variation med flere lysninger, varierede overgangszoner mellem skov og lysåben natur, mere dødt ved m.m. Der opsættes et robust hegn, som sikrer, at de udsatte dyr kan holdes inden for den ca. 1.300 ha store naturnationalpark. Ræv og grævling kan passere hegnet. Der foreslås en lang række faciliteter, der skal sikre friluftslivet, adgang samt information. Dette skal ske både indenfor og uden for hegningen. Naturgenopretningsprojekter inden for hegnet omfatter bl.a. flere vådområder, skovhugst med henblik på større variation og bekæmpelse af invasive arter.

I projektbeskrivelsen foreslås det, at nationalparken inddrages i arbejdet med formidling af natur og færdsel i naturnationalparken, samt at nationalparken indgår i projekt, der skal undersøge effekter af græsning og evt. konflikter, der kan opstå i forbindelse med udsættelse af større græssende dyr i indhegninger. Derudover er nationalparken ikke nævnt som en væsentlig spiller i naturnationalparkens etablering og udvikling.

Det bemærkes, at nationalparkerne, i høringssvaret til lov om naturnationalparker, har opfordret til, at samarbejdet med disse også kan omfatte naturgenopretning og naturovervågningsprojekter (jvf. bilag 2).

Rådet er jf. referat fra bestyrelsesmødet d. 3/2-2021 blevet bedt om at rådgive bestyrelsen mht. rådets holdning(er) til Naturstyrelsens planer for græssere (arter), hegnstype, hegnsplacering og indgange/lågetyper mm.

Rådets holdning(er) skal:

- A. fremlægges på bestyrelsesmødet af rådets to bestyrelsesmedlemmer som udgangspunkt for at bestyrelsen beslutter eventuelle holdninger, som formanden og sekretariatschefen kan fremføre på næste møde i den lokale projektgruppe, der mødes d. 11. marts.
- B. Forelægges på næste møde i den lokale projektgruppe (der mødes d. 11. marts) af Ole Hjorth og Andreas Kelager.

Bilag 6 Projektbeskrivelse og overordnede retningslinjer for forvaltning af Naturnationalpark Gribskov_udkast ved Naturstyrelsen 17.02.2021

Rådets holdning(er) er:

Der udarbejdes en sides udtalelse fra hver af de seks faggrupper, som rådet repræsenterer. Inden for tre dage sendes dette til sekretariatet. Ole Hjorth Caspersen sættes cc på mails. Han samler og rundsender til hele rådet.

Det er vigtigt, at faggruppernes input forholder sig til følgende temaer: Naturstyrelsens planer for græssere (arter), hegnstype, hegnsplacering og indgange/lågetyper mm.

Deadline: Senest lørdag d. 6. marts

Indlæg fremlægges af Ole Lass Jensen og Jette Baagø på bestyrelsesmødet 9. marts.

4. Diskussion af udvalgte punkter til næste bestyrelsesmøde

- A. Udmøntning af pulje til nye projekter og lokal forankring

Rådets holdning(er) er:

Kommentar fra Dansk Vandrelaug vedr. Esrum-Tisvildevejens forespørgsel til nationalparken om kontorplads: Bekymring omkring sammenblanding af interesser, hvis en person, tilknyttet en forening, repræsenteret i rådet, får fysisk kontorplads sammen med sekretariatet.

De to bestyrelsesrepræsentanter fremfører på bestyrelsesmødet d. 9. marts, at der bør startes en proces omkring igangsættelse af baselines for natur og kultur f.eks. i den kommende naturnationalpark.

- B. Andet

Rådets holdning(er) er:

Ingen kommentarer.

5. Orientering fra sekretariatet

- A. Sekretariatets deltagelse i rådsmøder fremover

Fremover vil deltagelse fra sekretariatet på rådsmøder være Marianne samt én medarbejder fra sekretariatet (referent).

- B. Helhedsplan for kommunale formidlingsindgange

BARK har udarbejdet et udkast til en helhedsplan for formidlingsindgange. Det er forsøgt balanceret, at natur og kultur rummes ligeligt i de forslag, der er lagt frem i rapporten. Denne skal drøftes i bestyrelse på næstkommende møde.

Ole fremførte at der var et ønske i lokalsamfundet i Alsønderup om at kunne indgå som en naturport i lokalområdet

- C. Inforum på Esrum Møllegård

Der åbnes et lille inforum på Esrum Møllegård til påske med plancher og foldere, der byder gæster velkommen til nationalparken.

- D. Høringsvar til udkast til lov om naturnationalparker (bilag 2)

Fælles høringsvar, underskrevet af fire nationalparker. Enkelte fra rådet bad om fremadrettet evt. at blive orienteret/hørt i en lignende proces.

- E. Andet

Partnerskabsprogram er startet tirsdag 2. marts.

Produktlogo kan søges løbende.

Servicevirksomheder o.a., der ønsker at blive partner med nationalparken, har ansøgningsmulighed i perioden 15. marts til 6. april.

Nationalparken igangsætter i løbet af 2021 en proces omkring udvikling af et code of conduct/adfærdskodeks.

6. Orientering fra rådets bestyrelsesmedlemmer

Ole Lass Jensen orienterede om, at listen omkring fysiske faciliteter på formidlingssteder fra bestyrelsesmødet i februar ikke er opstillet i prioriteret rækkefølge

7. Orientering fra medlemmerne

Ole Lass Jensen: Parforcen er i gang med en ansættelsesproces af ny sitemanager. Har bestilt en BARK-rapport omkring adgange til parforcejagtsystemet i hele UNESCO verdensarvsområdet.

Andreas Kelager: Ønske om at sætte fokus på vigtigheden af samarbejde mellem naturnationalpark og nationalpark vedr. formidling omkring naturnationalparker.

8. Kommende møder

Onsdag d. 9. juni kl. 16.30-19.30

Mandag d. 13. september kl. 16.30-19.30

Mandag d. 22. november kl. 16.30-20.00

9. Evt.

10. Godkendelse af referat

Referatet blev godkendt.